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گروه سیاســی: نه فقط ســیدابراهیم رئیسی، بلکه 
بســیاری از نزدیکان به دولت و نهادهــای حامی دولت، 
ماههاست درباره مضرات برجام ســخن می گویند و ادعا 
می کنند دولت فعلی، معیشت مردم و اقتصاد را به تحریم 
گره نزده است. اما نمی گویند اگر اقتصاد کشور به تحریم 
گره نخورده، پس چرا ماههاست در حال مذاکره هستند و 

چرا مذاکرات هم به نتیجه نرسیده است؟!
ســیدابراهیم رئیســی از روزی که رئیس جمهور شد 
بارها گفت که اقتصاد کشــور را به برجــام و تحریم گره 
نمی زند. او۲۶ مهــر ۱۴۰۰ گفت: ما کار اقتصاد مقاومتی 
را دنبال می کنیم و سفره، بازار و نان مردم را به مذاکرات 
گره نمی زنیم. دوم آبان ماه هم این ســخن خود را تکرار 
کرد و گفت: اقتصاد کشــور را به مذاکره و مانند آن گره 
نمی زنیم. رئیســی، این سخنان را بارها و بارها تکرار کرد 
غافل از آنکه اتفاقا اقتصاد کشــور بــه تحریم گره خورده 
اســت و این گره را باید باز کرد؛ نه اینکه منکر آن شــد. 
افزایش قیمتها و رشــد بیســابقه نرخ تــورم و همچنین 
کاهش ارزش پول ملــی، از مهمترین معضلات اقتصادی 
کشــور در ماههای اخیر بوده که اگر چــه تنها دلیل آن 
تحریم نیســت و ســوءمدیریت هم در آن سهم دارد، اما 

نقش تحریم را هم در آن نمی توان نادیده انگاشت.
»علی اکبــر صالحی« معاون رئیــس جمهور و رئیس 
ســازمان انرژی اتمی در دولت روحانــی و از اعضای تیم 
مذاکره کننده هسته ای در دوره وزارت ظریف در مصاحبه 
با روزنامه شــرق که سه شنبه منتشر شد، تاثیر تحریم بر 
زندگی تحریم را تایید کــرده و گفته: »امیدواریم برجام 
احیا شــود. اگر خدای ناکرده در ایــن زمینه تعلل کنیم، 
دوباره وارد کلاف ســردرگمی می شویم که باز کردنش با 
خداســت و ملت باز باید ســختی و مشقت بسیار تحمل 

کنند.« مصطفی کواکبیان دبیرکل حزب مردم سالاری به 
تازگی در توئیتی از رئیســی خواست دستورات مقتضی را 
به تیم مذاکره کننده جهت مذاکره مستقیم با آمریکا برای 
 احیای برجام  و  گشــایش وضعیت معیشــتی مردم  صادر 
کند. کواکبیان آبان ماه هم در توئیتی نوشــته بود: جناب 
آقای رئیســی بارها گفته اند معیشت مردم را با تحریم ها 
گره نمی زنیم!  شکی نیست راه حل اساسی افزایش قدرت  
خرید مردم همان تقویت  ارزش  پول ملی است که آن هم 
بدون رفع  تحریم ها امکان پذیر نیســت.  پس  اقتصاد ما با 

موضوع مذاکرات  گره خورده است.
پیش از ایــن ۶۱ اقتصاددان هم در نامه ای به ابراهیم 

رئیســی، بازگشــت به برجــام را لازمه بهبــود وضعیت 
اقتصادی ذکر کرده بودند.

در تــازه ترین موضع گیری ها در ایــن زمینه مهرداد 
لاهوتی نماینــده اصولگرای مجلس قبل نیز درباره میزان 
تحقق شعار گره نخوردن اقتصاد به مذاکرات گفت: امروز 
دنیا مثل حلقه های زنجیر به هم پیوســته است، ما وقتی 
تحریم نباشیم، نزدیک به ســه میلیون بشکه نفت صادر 
می کنیم. الان که تحریم هستیم امکان دارد یک میلیون 
بشکه نفت صادر کنیم اما با ۲۰ تا 3۰ درصد قیمت کمتر 
ایــن اتفاق می افتد. وی با بیان اینکه هیچ تردیدی درباره 
گره خوردن تحریم ها به اقتصاد ما وجود ندارد، افزود: اگر 

تحریم نباشــیم پول مان در نظام بانکی دنیا راحت جا به 
جا می شــود اما الان به سختی این کار را انجام می دهیم. 

کلا کشور را داریم گران اداره می کنیم.
علی صوفی، فعال سیاســی اصلاح طلــب هم در این 
زمینه گفته: قطعا این دولت نتوانســت شــعار گره نزدن 
اقتصاد و معیشت مردم به مذاکرات برجامی  را محقق کند 
چون الان هم مذاکرات گره خــورده و هم اوضاع داخلی 
گره خورده است. اگر آقای رئیسی به شعار خودش کاملا 
واقف بود که چه می گوید و برای آن برنامه داشــت طبعا 
تحریم ها را خنثی می کرد و اثر آنها را در اقتصاد کشــور 
به حداقل می رساند؛ در این صورت اوضاع اقتصادی کشور 

بهتر می شد.
وضعیت اقتصادی مردم به حدی به تحریم گره خورده 
که رســول خضری نماینده مردم پیرانشهر در مجلس در 
تذکری به رییس جمهور گفته: وضعیت معیشــتی مردم 
اصلا خوب نیست و اکنون بهترین فرصت برای باز کردن 

معابر کولبری برای دور زدن تحریم هاست.
حالا با وجود آنکه اقتصاد و معیشــت مردم به تحریم 
گــره خورده، مذاکرات احیای برجــام به دور تکرار افتاده 
است و طرفهای غربی نسبت به شکست مذاکرات احیای 
برجام هشــدار داده اند. در این میــان تیم مذاکره کننده 
ایران نیز درباره وضعیت مذاکرات اطلاع رســانی نمی کند 
و بر خــلاف آن مذاکراتــی که به برجام منتهی شــد و 
محمدجواد ظریف، نبض رسانه های بین المللی را به سود 
تیم مذاکره کننده هســته ای در دست گرفته بود، شاهد 
انفعال و ســکوت مذاکره کنندگان ایرانی با هدایت علی 
باقری هســتیم. در چنین شرایطی، نه تنها گره تحریم با 
اقتصاد و معیشــت مردم پابرجا خواهد ماند، بلکه امیدی 

هم به لغو تحریم و بهبود شرایط اقتصادی نخواهد بود. 

انکارارتباطاحیایبرجامبامعیشتمردمبهکجامیانجامد؟

آقای رئیسی! آیا هنوز هم گره خوردن اقتصاد با تحریم را باور ندارید؟

رئیس جمهور گفت: شرکت های بزرگ اقتصادی به عنوان 
جریان پیشران اقتصاد کشور، فعال شده اند و مردم در آینده 

نزدیک ثمرات و نتایج این اقدامات را شاهد خواهند بود.
به گزارش ایرنا، آیت الله سید ابراهیم رئیسی صبح دیروز 
چهارشنبه در جلسه هیأت دولت با تأکید بر ضرورت استفاده 
از فرصت های ایجاد شــده برای تقویت مبادلات تجاری با 
کشورهای منطقه به ویژه همسایگان، به دیدارهای خود در 
حاشیه اجلاس سران کشورهای ساحلی خزر در ترکمنستان 
اشــاره و تصریــح کــرد: وزارت جهادکشــاورزی از جمله 
دســتگاه هایی است که می تواند با توجه به زمینه و ظرفیت 
تولید محصولات کشاورزی در کشورهای همسایه، در زمینه 

مبادلات اینگونه محصولات فعال تر شود.
رئیس جمهور همچنین به فرصت استفاده از خط اعتباری 
و نیز سرمایه های داخلی و خارجی برای رشد سرمایه گذاری 
در کشور، توسعه صنعت و اجرای طرح های مشترک با دیگر 
کشورها، از جمله پیگیری و اجرای کریدور رشت- آستارا و 
ادامه آن از طریق جمهوری آذربایجان اشاره کرد و بر تسریع 

در پیگیری توافق های انجام شده بین ایران و دیگر کشورها 
از سوی وزارت امور خارجه و دستگاه های مربوطه تاکید کرد.
رئیسی با اشــاره به امضای تفاهم نامه ۷ میلیارد دلاری 
توسعه میدان نفتی مشــترک آزادگان، این اقدام را یکی از 
شاخص های مهم اتکاء به توان داخلی و استفاده از سرمایه ها 
و نقدینگی موجود در کشــور و هدایت آن به مســیر رونق 
تولید خواند و گفت: اگر نقدینگی در امر رونق تولید به کار 
گرفته شود، رشد آن باعث نگرانی نخواهد بود. این نقدینگی 
سرگردان است که باعث تورم و نابسامانی های اقتصادی در 

کشور می شود.
رئیس جمهور افــزود: با امضای این تفاهم نامه که گامی 
مهم در مسیر تلاش های دولت برای افزایش سرمایه گذاری 
در امر رونق تولید اســت، شــرکت های بزرگ اقتصادی به 
عنوان جریان پیشــران اقتصاد کشور، فعال شده اند و مردم 
در آینده نزدیک ثمرات و نتایج این اقدامات را شاهد خواهند 

بود.
آیت الله رئیســی مشــارکت بانک ها در اجــرای اینگونه 

طرح ها را عامل تحرک و اعتماد بیشتر بخش خصوصی برای 
سرمایه گذاری در کشور خواند.

دکتر رئیســی در بخش دیگری از سخنانش با تاکید بر 
لزوم جلوگیری از رســوب کالا در گمرکات کشــور گفت: 
واردات هر نوع کالا به کشــور باید مســتند و تابع مقررات 
و دارای اســناد قانونی لازم باشــد. پیش از آنکه کالایی به 
گمرکات وارد و در آنجا دپو و به دلایل مختلف معطل شود، 
بایــد همه ابعاد قانونی واردات آن در مبدأ مورد رســیدگی 
قرار گیرد تا از انتقال به گمرک و سپس توقف آن به دلایل 

مختلف، جلوگیری شود.
در جلســه ســتاد هماهنگی اقتصادی نیز که سه شنبه 
شب به ریاست رئیسی برگزار شد، وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی گزارشــی از روند رسیدگی به اعتراض کسانی که 
یارانه آنها در جریان اجرای طرح مردمی سازی یارانه ها، قطع 

شده است، ارائه کرد.
در ایــن گزارش با مرور شــاخص های تعیین دهک های 
مشــمول و دلایل حذف برخی خانوارها از شــمول دریافت 

یارانه تاکید شده که به اعتراضات رسیدگی و پرداخت یارانه، 
به تناسب شاخص ها مورد بازنگری قرار گرفته است.

رئیس جمهور پس از اســتماع این گــزارش تاکید کرد: 
بررســی ها دقیق، با نگاه مثبت و اعتماد به خوداظهاری ها 
و تفکیک بین حســاب های تجاری و شخصی انجام شود تا 
حقوق ملت کاملا مورد توجه قرارگیرد و حق کسی پایمال 

نشود.
وی اظهارداشت: یارانه کسانی که در بررسی ها، صلاحیت 
آنها برای دریافت یارانه احراز شــده است به سرعت و بدون 

وقفه پرداخت شود.
رئیس جمهور گفت: هم پرداخت یارانه به افراد برخوردار 
و ثروتمند و هم قطع پرداخت به نیازمندان ناحق است و باید 

با اتقان کامل در این زمینه عمل کرد.
رئیســی همچنین تاکید کرد که وزارت تعاون، شرایط 
و تمهیــدات لازم برای تفکیــک اعضای خانوار، بررســی 
درخواســت ها و اعلام نتیجه به متقاضیان را با رعایت زمان 
بندی های تعیین شده و در حداقل زمان ممکن فراهم کند.

یــک نماینــده مجلس گفــت: آمارها نشــان می دهد 
نزدیک به ۸۰ درصد ایرانی ها فیلترشــکن و وی پی ان روی 
گوشــی های خودشــان نصب کرده اند و این آمار دقیقا در 
کشــورهای اتحادیه اروپا زیر ۱۰ درصد است.  مفهمومش 
چیســت؟ امروز بــه خاطر اینکــه فرزنــدان بخواهند از 
بســیاری از برنامه های عادی هم استفاده کنند مجبورند 
»فیلترشــکن« و »وی پی ان« داشــته باشند و وقتی این 
امکان روی گوشــی فرزند شــما نصب اســت هر لحظه 
می تواند به سایت هایی برود که اساسا حتی در کشورهای 
خارجی هم این ســایت های غیراخلاقی فیلتر هستند! در 
واقع ما عمــلا داریم خودمان فرزنــدان و جوان مان را در 

معرض همان تهدیدها قرار می دهیم. 

غلامرضا نــوری قزلجه در گفت وگو بــا خبرنگار ایلنا، 
درباره این که یکی از نمایندگان در اظهارنظری گفته است 
که طرح صیانت مجددا به مجلس باز خواهد گشت و رئیس 
مجلــس هم برای به صحن آمدن آن قول داده اســت، در 
صورتی که این طرح از دستور کار نمایندگان خارج شده، 
گفت: طرح صیانت که وارد مجلس شــد، مشمول به اصل 
۸۵ شــد و به کمیســیون رفت، مجلس به خاطر اقدامات 
خلاف آئین نامه ای که در کمیسیون صورت گرفت، آن را 
از اصل ۸۵ خارج کــرد هنگامی که این اتفاق افتاد، دیگر 
در دستور کار قرار نگرفت.  رئیس مجلس آن را به شورای 
عالــی فضای مجازی فرســتاد که آنهــا روی این موضوع 
کار کننــد حال هدف چه بود، خیلــی واضح نبود، این که 
می خواهند نظر مشورتی آنان را بگیرند یا اینکه می خواهند 
به آن ها اختیار داده شود در این زمینه قانون گذاری کنند.  
این نماینده مجلس شــورای اســلامی ادامــه داد: اگر 
بخواهنــد در حوزه فضــای مجازی قانون گــذاری کنند، 
درســتش این اســت که به مجلس بازگــردد و در اینجا 
قانون گذاری شود؛ تاکید می کنم این امر روند قانون گذاری 
درست است؛ زیرا قانون گذاری باید از طریق مجلس انجام 

شود. وی با اشاره به اینکه مجلس طرح صیانت را به خاطر 
محتوا رد کرد، بیان کرد: کمیسیون مشترک تاکید داشت 
که کلیات را تصویب کند در صورتی که این طرح مشکلات 
موجود در فضای مجازی کشور را حل نمی کرد.  اصل برای 
این بود که عده ای دغدغه دارند فضای مجازی ساماندهی و 
از اشاعه شایعات، دروغ ها، داستان ها و مواردی که مردم را 
اذیت می کند، جلوگیری کنند اما تخلفاتی در این طرح بود 
و مجلس هم واکنش نشان داد.  این نماینده مجلس یادآور 
شــد: طرح اگر هم بخواهد در حوزه فضای مجازی مطرح 
شود باید ایراد و اشــکاتی که برشمردم رفع شود و آنها را 
تسهیل کند.  باید بتواند دسترسی سریع، آسان و کم هزینه 
مــردم به اینترنت و فضای مجازی را صورت دهد اما طرح 
صیانت بلعکس بود یعنی داشــت دسترسی ها را محدود و 
محدودیت های شدیدی ایجاد می کرد در واقع در ساختار 
می خواســت تغییراتی ایجاد کند، یعنی وزارت ارتباطات و 
فضــای مجازی را از یک وجه فنــی، اقتصادی، اجتمای و 
فرهنگی به ســمت امنیتی کردن می برد و ســاختارش را 

تغییر می داد. 
نوری قزلجه تاکید کــرد: امروز اگر آن دیدگاه هایی که 
طرح صیانت به فضای مجازی داشت، به مجلس بیاید بازهم 
رد می شود.  یعنی با دیدگاه محدود، کاستن از دسترسی ها، 
جرم انگاری هــا و تماما دید منفی و محدودکننده ای که در 
آن طرح بود و اصلاح ســاختار نادرستی که انجام می داد، 
اگر با آن شــرایط بیاید بازهم رد می شود.  ولی اگر با یک 
اصلاحیه طرح قانونی برای ســامان دهی فضای مجازی با 
رویکرد دسترسی سریع و آسان و کم هزینه برای مردم در 
فضای مجازی و توجه بــه گردش آزاد اطلاعات در فضای 
مجازی، توجه به حقوق اساســی مردم و آزادی بیان بیاید 
و این الزمــات را در چارچوب بیاورند، می تواند مورد قبول 
واقع شــود. وی خاطرنشان کرد: فضای مجازی امروز دیگر 
بخشــی از زندگی حقیقی مردم اســت.  بخشی از اقتصاد 
کشور و کســب و کارها بر اساس آن شکل گرفته است و 

فعال هستند، یک حوزه بسیار فنی است و مسائل فرهنگی 
و ارتباطــات اجتماعی را در برمی گیرد؛ یک حوزه بســیار 
وســیعی دارد.  امروز اکثر رســانه ها برای صرفه جویی در 
کاغذ بر این بســتر کار می کنند، با این فضا می شــود در 
هزینه ها صرفه جویی و سرمایه های ملی را حفظ کرد و باید 
این الزمات در این طرح دیده شــود.  این نماینده مجلس 
شورای اسلامی خاطرنشان کرد: منظور از الزامات این است 
کــه با یک رویکرد جدید اولا بتوانیم یک فضای آرامبخش 
و ایمن را برای مردم درســت کنیم ثانیا دسترسی سریع، 
آســان، کم هزینه و گردش آزاد اطلاعات را برای استفاده 
تامین کند.  اتفاقا طرح صیانت باید برای کســانی که مانع 
دسترسی مردم به اطلاعات می شــوند، سرعت دسترسی 
را کاهــش می دهنــد، باعث تشــویش اذهــان عمومی و 
شــایعه پراکنی در فضای مجازی می شوند و کسب و کارها 
را دچار اختــلال می کنند، جرم انگاری کنــد. وی درباره 
این که یکی از نمایندگان مجلس بیان کرده، به علت عدم 
دسترســی برخی کودکان به سامانه شــاد آنان از فضای 
مجازی مصون مانده اند در صورتی که آمارها می گوید این 
کودکان به علت نداشتن گوشی هوشمند و گرانی اینترنت 
ترک تحصیل کرده اند، گفت: آن ها که موافق طرح صیانت 
هستند، متاسفانه به غلط برداشت بسیار نادرستی از فضای 
مجازی، محتوای آن و نحوه دسترســی ها داشتند و همین 

تلقی و برداشت غلط بود که طرح را دچار مشکل کرد. 
نماینــده بســتان آباد بیان کرد: آمارها نشــان می دهد 
نزدیک به ۸۰ درصد ایرانی ها فیلترشــکن و وی پی ان روی 
گوشــی های خودشــان نصب کرده اند و این آمار دقیقا در 
کشــورهای اتحادیه اروپا زیر ۱۰ درصد است.  مفهمومش 
چیســت؟ امروز بــه خاطر اینکــه فرزنــدان بخواهند از 
بســیاری از برنامه های عادی هم استفاده کنند مجبورند 
»فیلترشــکن« و »وی پی ان« داشــته باشند و وقتی این 
امکان روی گوشی فرزند شما نصب است هر لحظه می تواند 
به ســایت هایی برود که اساسا حتی در کشورهای خارجی 

هم این ســایت های غیراخلاقی فیلتر هستند! در واقع ما 
عملا داریــم خودمان فرزندان و جوان مــان را در معرض 
همــان تهدیدها قرار می دهیم.  وی بیان کرد: یک اروپایی 
به راحتــی می تواند فرزندش را بازخواســت کند که چرا 
روی گوشی ات فیلترشــکن داری، لزومی ندارد که داشته 
باشی، اما برای ما در حال حاضر آنقدر سایت های پرکاربرد 
فیلتر هســتند که فرزند ما مجبور است برای این کارهای 
عادی اش »فیلترشکن« و »وی پی ان« داشته باشد و کسی 
نمی تواند بگوید چرا تو فیلترشکن داری؟ این یک واقعیت 
اســت و در سطح بالا مسیر را باز می کند جامعه، نوجوانان 
و جوانان در معرض آسیب قرار گیرند.  همین برداشت ها و 
تلقی های غلط بود که طرح صیانت را برد به جایی که نباید 
می رفت و خوشــبخاته تا امروز از آن نگاه بسته و محدود 
جلوگیری شــده است.  این نماینده مجلس تاکید کرد: ما 
تــا کی می خواهیم با تکنولوژی بجگنیم روزگاری با رادیو، 
تلویزیون و ویدئو و ماهواره جنگیدیم.  توانستیم جلوگیری 
کنیم؟ مگر می شود با پیشرفت تکنولوژی جنگید، ایستاد 
و مقابله کــرد؟ اینترنت ماهــواره ای در نقاط محروم دنیا 
استفاده می شود و روز به روز هم توسعه پیدا می کند، امروز 
باز یک بستر قابل کنترل اســت که یه لحظه می خواهند 
قطعش می کنند اگر ماهواره ای شــود کلا از دســترس و 
کنترل خارج می شــود ما باید جامعــه و جوانان را مجهز 
و آمــاده کنیم و بتوانیم با این تکنولوژی ها تعامل کنیم نه 
تقابل.  وی با بیان این که با تقابل همیشه شکست خوردیم 
اما هربار تعامل کردیم موفق شدیم، عنوان کرد: باید تعامل 
با پیشــرفت، تکنولوژی و مسائل این گونه داشته باشیم و 
بتوانیم خودمان را با آن وفق دهیم و از این هم نترسیم که 
مغلوب آن جا خواهیم شد؛ چرا غالب نشویم؟ می توانیم در 
این فضا داشته های مان از فرهنگ و آنچه که داریم و افتخار 
می کنیم و به آنها از لحاظ دین و اعتقاد باور داریم و افتخار 
می کنیم به نمایش بگذاریم.  ما می توانیم غالب شویم چرا 

می ترسیم مغلوب شویم؟ چرا تعامل نمی کنیم؟

مسعود ستایشی سخنگوی قوه قضائیه در نشست خبری 
در پاســخ به سوالی در خصوص اســترداد متهمان پرونده 
ســرقت از بانک ملی و اینکه این افراد سال گذشته هم به 
دلیل سرقت از بانک زندانی شده بودند، این متهمان چطور 
از کشور خارج شدند؟ گفت: این اطلاعات درست است.  دو 
نفر از متهمین در سال گذشته به بانکی در شهرستان قائم 
شــهر دستبرد می زنند و آنها به وسیله نیروهای فعال فراجا 
شناسایی و دستگیر می شوند و به موجب مقررات در دادسرا 
برای این متهمان، قرار تأمین قانونی صادر می شود.  پس از 
اینکه قرار صادر و افراد بازداشت می شوند؛ بر اساس شرایط 
پیــش آمده و مطالبی که بانک عامل مطرح کرده، قرار این 
دو نفر به وثیقه تبدیل و آزاد می شوند.  کیفرخواست صادر 
و به دادگاه کیفری دو ارســال و متهمین به حبس محکوم 
می شــوند و وثیقه به لحاظ عــدم متهمان ضبط و متهمان 
متواری می شوند.  پس از آن این افراد مرتکب جرم دیگری 
شدند.  به خاطر اینکه هیچ شــائبه ای در فرایند رسیدگی 
نباشــد از ســوی رئیس قوه قضائیه دستور بررسی از سوی 
مراجع نظارتی داده شد تا بررسی شود و اگر تخلف انتظامی 

صورت گرفته با آن برخورد قانونی شود. 
ســخنگوی قوه قضائیه افزود: سوال دیگری ممکن است 
مطرح شود چرا ممنوع الخروج نشدند که باید گفت ممنوع 

الخروجی طبق نظر قاضی انجام می شود. 

وی در پاســخ به ســوالی درباره پرونده دو جاســوس 
فرانسوی که در بازداشت هستند، گفت: این پرونده مربوط 
به تلاش ها و خدمات سربازان گمنام امام زمان است .  ضابط 
خاص به این پرونده ورود کرده و اقداماتی برای کشف جرم 
صورت گرفته اســت.  بر اساس دستور قضائی تعقیب انجام 
شده و رســیدگی به پرونده در مرحله دادسرا است و واجد 

محرمانگی است. 
ســخنگوی قوه قضائیه افزود: در ۱۸ اردیبهشت دستور 
جلــب صادر و انها تفهیم اتهام شــدند و تحقیقات در حال 
انجام اســت.  برخی از افراد از داخل به این افراد مراجعه و 
گرفتار ماجراهایی می شوند که زیبنده نیست و عناصر داخلی 
که بخواهند در راستای جریان استکبار حرکت کنند با آنها 
برخورد می شــود.  این دو نفر)جاسوس( تفهیم اتهام شدند 
و اتهامشــان اجتماع و تبانی به قصد اقدام علیه امنیت ملی 
کشور بوده است.  پرونده قابل قیاس با پرونده اقایان اسدی و 
نوری نیست.  پرونده مرتبطین آنها که از داخل با انها ارتباط 

داشتند، در حال بررسی است. 
ســخنگوی قوه قضائیه ادامه داد: این دو نفر تفهیم اتهام 

شدند و اتهامشان اجتماع و تبانی به قصد اقدام علیه امنیت 
ملی کشور بوده است. 

وی در پاســخ به سوالی درباره میزان اجرایی شدن سند 
تحــول گفت: از ۲۰۹ راهکار ۱۲۲ راهکار و اقدام  کامل اجرا 
شده اســت.  از باب اقدامات ویژه، می توان به تشکیل بانک 
ژنتیک مجرمان و سامانه ســجل محکومان مالی و سامانه 

عملکرد بازرسان اشاره کرد. 
ســخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی درباره پرونده 
نهرخــواری در بهبهان گفت: در حــوزه قضایی بهبهان ۲۶ 
هزار متر مربع از بســتر نهر آب طبیعی با نخاله ساختمانی 
مسدود شده و تغییر کاربری به مسکونی صورت گرفته است.  
زمین ها به فروش رسیده است و ۵ نفر شناسایی و قرار تامین 
قانونی برای آنها صادر شده است.  تا پایان سال ۱۴۰۰ فرآیند 
تفهیم اتهام انجام شــده است و یکی از افراد بازداشت شده 
کارمند اداره ثبت، یک نفر بازنشسته اداره ثبت و فرد دیگر 

عضو هیات مدیره یک تعاونی مسکن بوده است. 
وی در پاســخ به سوالی درباره اخباری مبنی بر اختلاس 
۷3۰ میلیــون دلاری در وزارت جهاد کشــاورزی که اخیرا 

مطرح شده است؟ گفت: گزارشی از سوی سازمان بازرسی به 
رئیس قوه قضائیه ارسال شد.  مطالب توسط سازمان بازرسی 
باید تا انتها پیگیری شود.  این مسئله ناظر به اقدامی از سوی 
یکی از زیر مجموعه ها بوده و تعهداتی در رابطه با گندم، جو 

و غیره مطرح شده و موضوع در حال رسیدگی است. 
وی در پاســخ به ســوالی دربــاره دادگاه حمید نوری 
گفت: برایم ســند افتخار است که در اولین نشست خبری 
به ظلم هایی که در زمینه حقوق بشــر شده پرداختم.  سند 
افتخار است که در این زمینه مطالب را ابراز کردم خصوصا 
در رابطــه با حمید نوری.  دو ســال و ۸ ماه آقای نوری به 
صورت مدام انفرادی بوده اســت.  آیا این حقوق بشر است؟ 
وضعیت بینای اش نگران کننده است و باید به چشم پزشک 
رجوع کند ولی منع شــده است و قاضی پرونده در آخرین 
جلسه دادگاه گفته که همه محدودیت لغو می شود ولی نه 
تنها لغو نشده بلکه تشدید شده است.  مگر دستگاه قضایی 
و قاضی فصل الخطاب نیســت.  یکــی از افتخاراتمان این 
است که قاضی مستقل است.  خانواده نوری اخیرا به سوئد 
ســفر کرده اند اما باز هم به آن هــا اجازه ملاقات نمی دهند 
و حتــی وکلایی که او آن جا دارد ارتبــاط حداقلی با نوری 
دارند و اعمال محدودیت ها علیه حمید نوری ذیل ســازمان 
زندان های سوئد انجام می شود و این سازمان باید به تکالیف 

خود عمل کند. 

وعدهجدیدرئیسجمهور:

مردمبهزودیشاهدنتایجسرمایهگذاریهاخواهندبود
پرداخت یارانه به افراد برخوردار و قطع یارانه نیازمندان ناحق است

نمایندهبستانآباددرمجلس:

۸۰درصدایرانیهارویگوشیهایشان»فیلترشکن«نصبکردهاند

سخنگویقوهقضائیهاعلامکرد

جزئیاتپروندهدوفرانسویبازداشتشده

واکنشجانشینفرماندهکلسپاه
بهتوهینحسنعباسیعلیهفوتبالیستها

ســردار فدوی گفت: تعداد شهدای جامعه ورزشی ما کم نیستند.  قهرمانان 
ورزشــی بسیاری وارد میدان جنگ و دفاع مقدس شدند و به شهادت رسیدند.  
به گزارش تسنیم جانشین فرمانده کل سپاه در حاشیه مراسم تشییع پیکرهای 
۲ شــهید گمنام از وزارت ورزش تا مجموعه ورزشــی انقــلاب در تهران بیان 
داشت: تعداد شهدای جامعه ورزشی ما کم نیستند.  قهرمانان ورزشی بسیاری 
وارد میدان جنگ و دفاع مقدس شــدند و به شهادت رسیدند.  وی خاطرنشان 
کرد: جامعه ورزشــی باید از نام شهدا بهره مند شود و یادشان را گرامی بدارد.  
شهدای گمنام بسیاری در مجموعه های مختلف ورزشی به خاک سپرده شدند.  
جانشین فرمانده کل سپاه عنوان کرد: شهدایی هم که امروز تشییع شدند، در 
مجموعه ورزشی شهدای انقلاب به خاک سپرده خواهند شد و این روند ادامه 

خواهد داشت. 

اختصاصبستهاینترنترایگان
برایسهدهکپایینجامعه

وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات در جمع خبرنگاران از اختصاص بســته 
اینترنتی چهارماهه و دائمی رایگان از امروز برای ســه دهک پایین جامعه خبر 
داد.  به گزارش ایرنا، عیســی زارع پور، وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات روز 
چهارشــنبه در حاشیه نشســت هیات دولت در جمع خبرنگاران از اختصاص 
بسته اینترنتی چهارماهه و دائمی رایگان از امروز برای سه دهک پایین جامعه 
خبر داد. زارع پور گفت: کسانی که یارانه ۴۰۰ تومانی دریافت می کنند می توانند 
از طریق درگاه ملی خدمات دولت این اینترنت را دریافت کنند.  وزیر ارتباطات 
درباره کندی اینترنت در روزهای اخیر نیز تصریح کرد: اگر کندی وجود داشته 
باشــد، می توانند با سامانه ۱۹۵ تماس بگیرند و گزارش کنند و ما حتما آن را 
بررســی می کنیم.  وی افزود: اخیرا یک کندی در شب های اخیر بوده که البته 

برطرف شد اما ما آماده هستیم گزارشات را دریافت و به آن رسیدگی کنیم. 

جهرمیدرتشریحآخرینمصوباتاخیرهیاتدولتخبرداد

اصلاحرابطهمالیدولتوشرکتملینفت
سخنگوی دولت در تشریح مصوبات و تصمیمات جلسه دیروز هیات دولت 
خبر داد که در هفته جاری اولین مصوبه کارگروه اقتصاد دیجیتال ابلاغ شد که 
به منظور حمایت از کسب و کارهای حوزه فضای مجازی است تا بتواند مسیر 
را برای شــاغلان این حوزه هموار کند.  علی بهادری جهرمی در حاشیه جلسه 
هیات دولــت، در جمع خبرنگاران گفت: اصلاح رابطه مالی دولت و شــرکت 
ملی نفت از مصوبات امروز بود که یکی از نقاط ضروری برای اصلاح ســاختار 
بودجه کشــور است که سال ها از ســوی مراکز نظارتی و حقوقدانان پیگیری 
می شــد؛ چرا که هم به تحقق شــفافیت مالی و بودجه ای کمک می کند و هم 
افزایش انضباط مالــی را به همراه دارد که هم آیین نامه و هم نمونه قراردادی 
که وزارت نفت به نمایندگی از دولت با شــرکت ملی نفت منعقد می کند امروز 
هــر دو متن به تصویب هیات وزیران رســید.  وی همچنین گفت: امروز خبر 
خوش تسهیل و تسریع اعطای وام ازدواج را پس از دستور رئیس جمهوری در 
انتهای هفته گذشــته داشتیم.  ظرف ۴۸ ساعت بخشنامه  مربوطه صادر شد و 
طبق بخشــنامه بانک مرکزی همه بانک ها مکلفند نهایتاً ده روز بعد از تکمیل 
مدارک لازم از ســوی زوجین تازه ازدواج کــرده، وام ازدواج را پرداخت کرده 
باشــند.  هرگونه تاخیر در این زمان تخلف اســت و مراجع ثبت شکایت هم از 
ســوی بانک مرکزی اعلام شده اند و البته ان شاءالله سقف زمانی از سوی شعب 
رعایت شود تا کار به شکایت و نظارت بانک مرکزی نرسد.  وی افزود: خبرهای 
خوشی در زمینه برخی افتتاح ها در زمینه مراکز بهداشتی و درمانی داشتیم، از 
جمله در برخی استان های محروم که البته این اخبار خوش افتتاح هنوز تمام 
نشده و در این ایام عید و شادکامی و دو سه هفته آتی خبرهای خوش افتتاح 
پروژه های دیگری از جمله پروژه های بیمارســتانی را خواهیم داشت.  بهادری 
جهرمی یادآور شد: خبر خوشی که امروز وزارت ارتباطات منتشر کرد در حوزه 
تخصیص سهمیه اینترنت به دهک های پایین جامعه است که این بزرگواران با 
مراجعه به سامانه وزارت ارتباطات در این زمینه می توانند از آن استفاده کنند.  
واقعــه خوبی که دیروز رخ داد انعقاد قرارداد ســرمایه گذاری در حوزه صنعت 
نفت با شیوه جدید دولت با مشــارکت بانک ها و مجموعه های اقتصادی است 
که کمک می کند به هدایت نقدینگی موجود در کشــور و هم به تحقق رشــد 

اقتصادی کمک می کند.  
ســخنگوی دولت همچنین یادآور شــد: این دومین پــروژه کلان از مدل 
جدید سرمایه گذاری دولت بود، قبلًا هم یک سرمایه گذاری ۱۷ میلیارد دلاری 
حدود ســه ساله با مشارکت بخشی از فعالان حوزه صنعت و معدن انجام شده 
بود و روز گذشــته هم در حوزه نفت مشــابه همان، در حدود ۷ میلیارد دلار 
ســرمایه گذاری شده که یعنی بالغ بر ۶۰۰ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری 
که با هدایت و حمایت و مدیریت دولت به منظور ساماندهی فعالیت اقتصادی 
پیشــرانان اقتصادی و هدایت آنان به حوزه های مولد اســت.  بهادری جهرمی 
همچنین تاکید کرد: در هفته جاری اولیــن مصوبه کارگروه اقتصاد دیجیتال 
ابلاغ شــد که به منظور حمایت از کسب و کارهای حوزه فضای مجازی است 
تا بتواند مسیر را برای شــاغلان این حوزه هموار کند.  ان شاءالله کمک جدی 
به اشتغال آفرینی به ویژه به شرکت های دانش بنیان در حوزه کسب و کارهای 
حوزه اقتصاد دیجیتال خواهد بود.  وی با اشــاره به مصوبات امروز هیات دولت 
تاکیــد کرد: لایحه اصلاح موادی از قانون بودجه ســال جاری امروز در دولت 
به تصویب رســید و اصلاحات اندکی بنا شد در کارگروهی انجام شود تا برای 

مجلس ارسال شود.
 برخــی از مواد قانون بودجه آثار تورمی دارند که احســاس می شــد باید 
تدابیری برای آن اندیشــید که دولــت در این لایحه برای برخی از مفاد قانون 

بودجه که آثار تورمی دارد، درخواست اصلاح به مجلس ارسال خواهد کرد. 

دادستانکلکشور:
حقوقعامهحلقهاتصالدستگاهقضا

وشوراهایاسلامیاست
دادستان کل کشــور گفت: من صیانت از حقوق عامه را حلقه اتصالی بین 
دستگاه قضا و شوراهای اسلامی می بینم.  اطلاعاتی که شما عزیزان در روستاها 
و شــهرها دارید، اطلاعات مردمی و میدانی است.  چه بسا این اطلاعات از دید 
رئیس دادگستری ما پنهان باشــد.  بنابراین شما مطلع کنید، مطالبه کنید و 
بخواهید، ما انجام می دهیم.  به گزارش ایســنا، حجت الاســلام و المسلمین 
محمدجعفر منتظری دادستان کل کشور در نشست هم اندیشی اعضای شورای 
عالی استان ها با دادســتانی کل کشور که در حاشیه هفتمین اجلاس شورای 
عالی استان ها برگزار شد گفت: جایگاه مهم شوراها در یک نظام مردم سالاری 
که مبتنی بر اراده و تصمیم و رای مردم اســت، بســیار مهم است .   وی افزود: 
قطعا نقش مردم در کشور نقش سرنوشت سازی است و تبلور این مردم سالاری 
در انتخابــات مختلفی از جمله انتخابات ریاســت جمهوری، مجلس شــورای 

اسلامی و شوراها بازتاب دارد. 
منتظری با بیان اینکه رهبر هم منتخب با واســطه مردم است توضیح داد: 
بنابراین قوه قضائیه هم به نحوی به صورت با واسطه منتخب مردم است.  مردم 
مجلس خبرگان را انتخاب می کنند، مجلس خبرگان رهبری را تعیین می کند 
و رهبــری هم رئیس قوه قضائیه را انتخــاب می کند.  بنابراین نظام جمهوری 
اســلامی حقیقتا بر چرخ مردم سالاری می چرخد.  دادستان کل کشور با بیان 
اینکه ما کمتر بدیل جمهوری اســلامی را در جهان پیدا می کنیم؛ اضافه کرد: 
البته طبیعی اســت در یک کشــور ۸۵ میلیونی که نزدیک به ۵۰ میلیون آن 
حق رای دارند اختلاف ســلیقه وجود داشته باشد.  اما زمانی که منتخبین بر 
اساس رای اکثریت تعیین شدند باقی مردم باید این انتخاب را بپذیرند.  وی با 
بیان اینکه این جایگاه بسیار مهم است گفت: درست است آسیب ها و اشکالات 
و نقاط ضعفی وجود دارد.  این ها مهم نیســتند چراکه قابل رفع اســت.  بلکه 
شــورای عالی اســتان ها از یک قدرت و ظرفیتی برخوردار است که حتی قوه 
قضائیه با تمام اهمیتش از آن ظرفیت و قدرت برخوردار نیســت.  این ظرفیت 
تهیه لایحه و ارســال آن به مجلس است.  منتظری با بیان اینکه امروز در این 
مقطع و شــرایط کنونی سه قوه در بالاترین سطح هماهنگی خاص قرار دارند 
گفــت: این ظرفیت و موهبت الهی حقیقتا باید مورد حداکثر بهره برداری قرار 
گیرد.  با تمام این ظرفیتی که شامل حال مردم ایران شده است به موازات آن 
دشمنان بدخواه از این ظرفیت ایجاد شده نگران هستند و برایشان ناخوشایند 
اســت و تلاش می کنند به راه ها و روش های مختلف و ســرمایه گذاری ها این 
امتیــاز و موهبت الهــی را بگیرند یا اینکه آن را تضعیــف کنند، بنابراین این 

موهبت الهی به شدت مورد هدف دشمن است . 

اخبار کوتاه


